

## СОДЕРЖАНИЕ

<i>Барышников В. Н., Гончарова Т. Н.</i> История Испании и Испанской Америки на кафедре истории Нового и новейшего времени. К юбилею А. А. Петровой . . . . .	10
Библиография научных трудов доцента А. А. Петровой / составитель Т. Н. Гончарова . . . . .	20

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

<i>Гончарова Т. Н.</i> Аболиционистская мысль во Франции первой половины XIX века . . . . .	24
---	----

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

<i>Барышников В. Н.</i> От Тегерана к Ялте: Проблема политического выбора Финляндии в конце Второй мировой войны . . . . .	49
<i>Брюханова Е. И.</i> Дипломат С. С. Александровский и советско-финляндские отношения в конце 1920-х гг. . . . .	63
<i>Балащенко Ю. Д.</i> Творческая элита Финляндии в изображении И. Е. Репина . . . . .	77

**ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ,  
МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ**

*Васильева А. Ю.* Изучение истории туризма Викторианского периода в британской и отечественной историографии . . . . .90

*Мартин М. А., Борисенко В. Н.* Современная российская историография образования Австралийского союза . . . . . 104

*Черниговский М. М. Л. М. Старикова* и ее вклад в изучение истории русско-европейских отношений в 30-е годы XVIII века . . . . .120

**РЕЦЕНЗИИ**

*Смолин А. В.* От противостояния к миру . . . . . 128

*Требования к подаче материалов в журнал.* . . . . .138

## CONTENTS

*Baryshnikov V. N., Goncharova T. N.* History of Spain and Spanish America at the Department of Modern and Contemporary history. To the Anniversary of A. A. Petrova . . . . .10

Bibliography of the Scientific Works of Docent A. A. Petrova / compiler T. N. Goncharova . . . . . 20

### MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA

*Goncharova T. N.* Abolitionist thought in France in the first half of the 19th century. . . . .24

### CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES

*Baryshnikov V. N.* From Tehran to Yalta: The problem of Finland's political choice at the final of World War II . . . . .49

*Bryukhanova E. I.* Diplomat S. S. Alexandrovsky and Soviet-Finnish relations in the late 1920s. . . . . 63

*Balatsenko Yu. D.* The cultural elite of Finland depicted by I. E. Repin. . . . . 77

**HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES,  
METHODS OF HISTORICAL RESEARCH**

*Vasilieva A. Yu.* Studying the history of Victorian tourism in British and Russian historiography .....90

*Martin M. A., Borisenko V. N.* The contemporary Russian historiography of the Federation of Australia ..... 104

*Chernigovskiy M. M. L. M. Starikova* and her contribution to the study of the history of Russian-European relations in the 30s of the 18th century .....120

**REVIEWS**

*Smolin A. V.* From Confrontation to Peace .....128

*Requirements for submitting materials to the journal* .....138